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اينجودوديگرتوطئهنميخواهد
  فريدون حسن

خيلي تكراري اس��ت اگر عنوان كنيم موفقيت در ورزش مرهون داش��تن 
مديريت و برنامه ريزي درست است. چنانچه هر رشته ورزشي را يك پرنده 
فرض كنيم اين دو فاكتور به مثابه بال هاي اين پرنده براي پرواز هس��تند. 
بدون ترديد وجود نقص و ايراد در هر كدام از اين بال ها باعث زمين خوردن 

و سقوط خواهد شد. 
اگر بدون غرض و مرض نگاه كنيم، به اين نتيجه خواهيم رسيد كه سال هاست 
جودوی ايران با فاصله گرفتن از دوران طلايي خود اس��ير س��وءمديريت و 
نداشتن برنامه جامع و كامل است. در اين ميان برخي شيطنت هاي داخلي 
و خارجي هم به كمك اين دو نقيصه بزرگ آمده اند تا شاهد اين باشيم كه 
جودوي ايران در سراشيبي سقوط قرار گيرد و چنان با سرعت به انتهاي دره 

نابودي نزديك شود كه هيچ ترمزي نتواند جلوي اين سقوط را بگيرد. 
بازي هاي آسيايي هانگژو آخرين عرصه حضور جودوي ايران بود؛ رقابت هايي 
كه مثل تمام رقابت هاي چند سال گذشته تاكنون چيزي جز شكست عايد 
جودوي ايران نكرد. جودوی ايران با محروميت روبه رو ش��د. چند س��ال از 
تمامی ميادين جهاني دور بود و سال هاي س��ختي را پشت سر گذاشت اما 
سؤالي كه اين روزها مي توان از مسئولان فدراسيون جودو پرسيد، اين است 
كه در طول اين چند س��ال چه كرده ايد؟ چه برنامه اي ب��راي آينده جودو 

ريخته ايد؟ 
قرار نبود جودوی ايران تا آخرالزمان تحريم و از مسابقات جهاني و بين المللي 
فاصله داشته باشد. اين محروميت روزي تمام مي شد و امروز همان روز است، 
ولي با كمال تأس��ف آنچه امروز ديده مي شود، جنازه متحركي به نام جودو 
است كه به سبب سوءمديريت و نداشتن برنامه هيچ حرفي براي گفتن در 
مقابل حريفان بين المللي ندارد و اغراق نيست اگر عنوان كنيم كه با ادامه اين 

روند به زودي ديگر نامي از جودوي ايران باقي نخواهد ماند. 
شيطنت هاي داخلي و خارجي وجود داش��ته و دارد اما مهم اين است كه ما 
براي مواجهه با آنها چه برنامه اي داريم. اينكه بنشينيم و فقط با سروصدا و 
داد و بيداد بخواهيم فرياد بزنيم كه عليه ما برنامه ريزي مي كنند و حق ما را 
مي خورند، كارمان به جايي نخواهد رسيد. اين اتفاقي است كه طي سال هاي 

گذشته شاهد آن بوده و نتيجه آن را هم ديده ايم. 
آخرين نتيجه همين عملكرد جودوي ايران در بازي هاي آسيايي بود؛ جايي 
كه همه ديدند جودوي ايران ديگر حتي در آسيا هم حرفي براي گفتن ندارد، 
چه رسد به ميادين جهاني؛ آنجا كه شيطنت ها هم به اوج خود مي رسد. اما 
جاي تأس��ف اس��ت كه عنوان كنيم ديگر حتي نياز به شيطنت هم نيست. 
جودوي ايران از صدقه سري س��وءمديريت و نداشتن برنامه خود به خود در 
حال نابودي است و ديگر حتي نيازي به طراحي معاندان و دشمنان داخلي و 
خارجي و توطئه هم ندارد. جنازه متحركي كه امروز از جودو باقي مانده است 

خودبه خود خواهد پوسيد، بدون اينكه به دشمن احتياج داشته باشد. 
اينها واقعيت هاي تلخي اس��ت كه بايد عنوان شود. گذش��ت آن زماني كه 
مي شد همه چيز را به گردن شيطنت هاي خارجي انداخت، امروز جودوي 
ايران نيازمند مديريت تازه و برنامه ريزي درست براي بازگشت به دوران اوج 
اس��ت و به طور يقين اگر اين دو اتفاق رخ ندهد، هيچ چيزي جز شكست و 
سرافكندگي نصيب اين رشته ورزشي نخواهد شد. اين را باور كنيم كه بخش 
اعظم شكست ها و عدم موفقيت هاي جودوي ايران مربوط به خودمان مي شود 
نه ديگران و ش��يطنت هاي خارجي. جودو را خودمان با سياست هاي غلط 
زمين زديم و خودمان هم مي توانيم با برنامه ريزي و مديريت درست دوباره 

سرپايش كنيم. اين واقعيت را بپذيريم تا جودو دوباره احيا شود. 

نوستالژی

نگاه

روزي روزگاري جودو

ماچقدرخوببوديم!
 حامد قهرماني

يك نگاه كلي به تاريخ حضور جودوي ايران در رقابت هاي قهرماني آسيا نشان 
مي دهد در اين رشته رزمي با وجود اينكه خاستگاه جهاني آن شرق آسياست، 

ما چقدر خوب بوده ايم. 
روزگاري كه حتي در حضور ژاپن همواره مدعي و چين و كره جنوبي پرآوازه 
و قهرمان، اين جودوكاران ايران بودند كه سري در سرها داشتند و به راحتي 
مدال ها را درو مي كردند. سال ها از آن روزهاي پرافتخار جودو مي گذرد اما بد 
نيست نگاهي گذرا به آن سال ها داشته باشيم تا شايد اين مرور كوتاه بتواند 

تلنگري باشد براي بازگشت جودوي ايران به ريل موفقيت و پيروزي. 
جودوي ايران از سال1984 به صورت رسمي وارد مسابقات قهرماني آسيا شد 
و جودوكاران شايسته اي را هم به قاره كهن و جهان معرفي كرد؛ جودوكاراني 

كه علاوه بر آسيا در سطح جهان هم درخشيدند. 
سيدمحمود ميران با 1۲سال حضور در تيم ملي و مبارزه در دو وزن با يك 
مدال طلا، سه نقره و هش��ت برنز به تنهايي 1۲مدال را كسب كرده است و 
عنوان پرمدال ترين جودوكار را يدك مي كش��د. آرش ميراسماعيلي با سه 
مدال طلا، يك نقره و يك برنز به لحاظ كيفيت پرافتخارترين جودوكار ايران 

در مسابقات قهرماني آسيا محسوب مي شود. 
محمدرضا رودكي با دو طلا و دو نقره و مسعود حاجي آخوندزاده با دو طلا، 
يك نقره و يك برنز عملكرد خوبي در رقابت هاي قهرماني آس��يا داشته اند. 
زين العابدين حقاني، مرحوم ساريخاني، علي معلومات و جواد محجوب ديگر 
مدال هاي طلاي كشورمان در اين رقابت ها را كسب كرده اند. خسرو دلير، 
ويس��ه، خان بابايي، دهقاني و زارعيان ديگر جودوكاران��ي بودند كه در آن 

سال هاي طلايي براي جودوي ايران افتخارآفريني كردند. 
اوج هنرنمايي جودوكاران ايران در مسابقات ۲۰۰8 جيجو كره جنوبي بود؛ 
جايي كه تيم ايران چند ماه قبل از بازي ه��اي المپيك۲۰۰8 پكن به ثبت 
بهترين نتيجه براي كسب سهميه المپيك در اكثر اوزان نياز داشت، اين در 
حالي بود كه محمد درخشان بعد از حدود 1۲سال، سكان هدايت فدراسيون 
را به سيدعبدالجليل رضوي س��پرده بود و قبل اعزام هم تيم در داخل اردو 
حواشي فراواني داشت. حضور شش عضو تيم ايران در فينال اوزان هشت گانه 
باعث تعجب كارشناسان جودو شد. دو مدال طلا توسط ميراسماعيلي و علي 
معلومات، چهار مدال نقره آخوندزاده، ملك محمدي، رودكي و ميران و تك 
برنز حسين قمي باعث شد تيم ايران در بخش مردان قهرمان آسيا شود و در 

هفت وزن جواز حضور در المپيك را كسب كند. 

تيم ملي جودوی كشـورمـان در شــرايطـي 
در بازي هاي آسيايي2022 حاضر شد كه تنها 
چند روز از پايان تعليق چهار ساله اين رشته 
ورزشي گذشته بود و ملي پوشان كشورمان با 
حضور در هانگژو به دنبـال برنامه ريزي براي 

بازگشت دوباره به رويداد بين المللي بودند. 
با وجود تمام مش��كلات و حاش��يه ها اما هم آرش 
ميراس��ماعيلي به عنوان رئيس فدراس��يون و هم 
حسين قمي، سرمربي تيم ملي معتقد بودند حتي با 
وجود تعليق چهار ساله بازهم مي توانيم به درخشش 
و شگفتي سازي جودوكاران اميدوار باشيم، اما ايپون 
تمامي جودوكاران اعزامي به هانگژو ثابت كرد اوضاع 
اين رشته اصلًا خوب نيست و ما براي جبران ناكامي 
و عقب افتادگي خود از جودوي آس��يا و جهان راه و 

مسير سختي را پيش رو داريم. 
نكته قابل توجه ديگ��ر در خصوص ج��ودو تعداد 
سهميه درنظرگرفته شده براي آن بود. در نظر گرفتن 
سهميه براي رشته اي چون جودو كه طي چهار سال 
گذش��ته كوچك ترين برنامه ريزي و آينده نگري را 
نداشته و صرفاً درگير دعواهاي بين المللي و داخلي 
بوده اس��ت، از همان روز اعلام س��هميه رشته هاي 
مختلف با واكنش هاي زيادي روبه رو ش��د. جالب 
اينكه برخي مدعي بودند اعزام دو جودو كار مرد و 
يك جودو كار زن يك ناعدالتي محسوب مي شود و 
بايد سهميه بيشتري براي اين رشته در نظر گرفته 

مي ش��د. اين عده معتقد بودند بازي هاي آسيايي 
بهترين فرصت است تا جودوكاران ايران دوباره به 
رويداده��اي بين المللي بازگردن��د و به خودباوري 
برسند، اما با اين تعداد س��هميه اندك، جايي براي 

خودباوري و اميد به آينده نيست. 
با شروع مس��ابقات مشخص ش��د كه حتي همين 
سهميه اندك هم زياد اس��ت و اصولاً وقتي برنامه 
كميته ملي المپي��ك اعزام كيفي ورزش��كاران به 
مس��ابقات آس��يايي هانگژو بود، جودو اصلًا نبايد 

اعزام مي شد. 
در اين رقابت ها ابوالفضل محمودي، مهدي فتحي پور 
و قاس��م باغچقي در بخش مردان و مريم بربط در 
بخش بانوان نمايندگان كشورمان بودند و در نهايت 
با كس��ب پنج باخت و س��ه پيروزي و بدون كسب 

مدال بسته شد. 
در اين مس��ابقات هدايت تيم مردان كشورمان بر 
عهده حسين قمي بود و تكتم بيدل نيز سرمربيگري 

مريم بربط را برعهده داشت. 
پيكارهاي جودوي بازي هاي آسيايي هانگژو براي 
جودوي ايران درس هاي بس��ياري داش��ت. شايد 
مهم ترين درس��ي كه از ناكامي هاي خ��ود در اين 
رويداد دريافت كرديم، فاصله زيادي اس��ت كه به 
خاطر تعلي��ق بين ما و جودوي جهان ايجاد ش��ده 
اس��ت؛ فاصله اي كه اگر نتواني��م جبرانش كنيم، 
روزهاي بدت��ر از اين چيزي ك��ه در هانگژو تجربه 

كرديم، سرمان آوار مي شود. 
حسين قمي، سرمربي تيم ملي جودوي مردان بعد 
از حذف آخرين جودو كار ايران از گردونه مسابقات 
بازي هاي آسيايي در حرف هايي خلاف حرف هاي 
قبلي و اميدواركننده خود با بيان اينكه محروميت 

چهار ساله جودو علت اصلي عدم نتيجه گيري اين 
رشته در هانگژو بوده است، گفت: »غيبت طولانی 
ما در رويدادهاي بزرگ دليل مهم��ي در واگذاري 
نتيجه بود، به هر حال حريفاني كه امروز رودرروي 
ورزشكارمان قرار مي گيرند، بسيار باتجربه هستند و 

در ميادين بزرگي حضور يافته اند و در اين مسابقات 
نيز از تجربه خود بهره گرفته اند، در واقع در هر تيمي 
كه بازيكنان تجربه بين المللي داشته باشند در چنين 
رقابت هايي بهتر نتيجه مي گيرند، ما كه پس از چهار 

سال تازه يك هفته است از تعليق درآمده ايم«!

زارعيان بر اين باور است كه مي شد تهديد ها را به 
فرصت تبديل كرد اما فدراسيون جودو در اين مورد 
مهم بسيار ضعيف عمل كرد: »ايرادي نمي توان به 
جودوكاران و حتي كادرفني تيم ملي گرفت. آنچه 
باعث ناكامي جودوی ايران در بازي هاي آسيايي 
شد، به مسائل فني برنمي گردد كه بخواهيم بابت 
آن ورزشكاران يا حتي كادرفني را سرزنش كنيم. 
مس��ئله مديريتي است و بايد به ش��كلي جدي و 
همه جانبه مورد بررسي قرار گيرد تا يك بار ديگر 

شاهد تكرار آن نباشد!«
محروميت چهار ساله جودو طي روزهاي گذشته 
مهم ترين دستاويز بوده، به طوري كه بارها و بارها 
به اندك زمان پايان دوران تعليق اشاره شده است، 
اما سرمربي س��ابق تيم ملي جودوی ايران تأكيد 
دارد اين بهانه خوبي ب��راي ناكامي رقم خورده در 
هانگژو نيست: »قانع كننده نيست كه بگوييم جودو 
يكي دو هفته است از تعليق درآمده، چراكه زمان 
برگزاري بازي هايي آسيايي از مدت ها قبل مشخص 
شده بود. علاوه بر آن، تكنيك و تاكتيك جودو ، علم 
تمرين و زمانبندي تمرين كه عوض نشده است. ما 
در كشور شاخص هاي فراواني در جودو داريم كه 
مي توانستيم قهرمانان را با آنها محك بزنيم و سطح 
آنها را براي رويدادها بس��نجيم. فدراسيون جودو 
اين فرصت را داشت براي حضوري پرقدرت در اين 
رقابت ها برنامه ريزي كند. در واقع مهم ترين دليل 
ايپون جودو در بازي هاي آسيايي ضعف فدراسيون 
بود و بس. هيچ كس منكر محروميت چهار س��اله 
تيم ملي جودو نمي ش��ود، اما تيم مل��ي جودو از 
حضور در مسابقات رس��مي و بين المللي محروم 
بود. از برگزاري اردوهاي تمريني كه محروم نبود. از 
برگزاري يك ليگ پويا كه محروم نبود. از حضور در 
اردوهاي دوستانه كه محروم نبود. اعضاي تيم ملي 
جودو مي توانس��تند براي حفظ آمادگي به عنوان 
تيم هاي باشگاهي راهي مسابقات مختلف شوند، 
حتي مي شد آنها را در قالب تيم هاي جوجيستو و 
كوراش راهي مسابقات مختلف كرد، حتي مي شد 
برنامه اي ريخت كه ملي پوشان جودو براي حفظ 
آمادگي بدني خود با ورزش��كاران كشتي باچوخه 

تمرين كنند.«
زارعيان با اش��اره به حضور كش��تي گيران روز در 
مسابقات جهاني با وجود تعليق روسيه، تأكيد دارد 
كه فدراسيون مي توانست چنين شرايطي را براي 

جودوكاران ايران مهيا كند، اما نكرد: » متأس��فانه 
ذهن رئيس فدراسيون مدام درگير دشمن فرضي 
بود و به همين دليل وقتي براي برنامه ريزي جهت 
حفظ آمادگي جودوكاران نداش��ت. ما چهار سال 
فرصت داشتيم براي بازگشت پرقدرت تلاش كنيم 
اما از فرصت ها استفاده نكرديم و اين تأسفبار است. 
شما كشتي گيران روس را نگاه كنيد، مگر روسيه 
با محروميت مواجه نيست؟ اما كشتي گيران روس 
با رايزني  در رقابت هاي مختلف از جمله مسابقات 
جهاني حضور پيدا كردند و اتفاقاً مدال هم گرفتند. 
ش��ك نكنيد آنها فرداي پايان دوران محروميت با 
تواني به مراتب بيش از قبل به ميادين بازمي گردند، 
چراكه به روزهاي بعد محروميت می انديش��ند و 
براي آن كار می كنن��د، در حالي كه ما فقط حرف 
می زنيم. حرف زدن از برخي مسائل اگر براي جودو 
نان نداش��ت، براي آقايان آب و نان را توأمان باهم 

داشت كه تنها به شعار دادن پرداختند!«
س��رمربي س��ابق تيم ملي ج��ودو معتقد اس��ت 
جودوكاران تجرب��ه لازم را داش��تند، اما به لحاظ 
بدني و روحي شرايط حضور در بازي هاي آسيايي 
را نداش��تند و همين مس��ئله بود كه باعث ش��د 
دست شان به مدال نرس��د: »فتحي پور و باغچقي 
را از دوران جوانان مي شناس��م. آنه��ا جودوكاران 
باتجربه و خوبي هستند اما براي رسيدن به موفقيت 
فاكتورهاي لازم را نداشتند. دستيابي به موفقيت 
نيازمن��د فاكتورهاي متعددي اس��ت كه نبود هر 

كدام از آنها مي تواند ش��ما را از رس��يدن 
به هدفي كه داريد باز دارد. ش��ما نگاه 

كنيد چرا جودوكار ما كه 3/5دقيقه 
از حريف جلوس��ت، ناگهان ايپون 
مي شود. رئيس فدراسيون مي گويد 
او اعتمادبه نفس و خودباوري لازم را 
نداشت. اتفاقاً بنده هم فكر مي كنم 

او به دليل مس��ائل روحي- رواني 
بود كه ايپون ش��د، 

نه ضعف فني، اما سؤال اين اس��ت كه فدراسيون 
طي اين چهار سال چه كرده كه نه در زمينه فني 
عملكرد قابل قبولي داشته و نه حتي توانسته است 
به لحاظ رواني ورزشكاران را در شرايط ايده آلي نگه 
دارد. محروميت بهانه خوبي براي اهمال كاري هاي 
انجام شده نيست. فدراس��يون در اين چهار سال 
حتي در زمينه زيرس��اختي و عمراني و همگاني، 
استعداديابي هم كار نكرده است و هيچ تضميني 
نيس��ت كه با اين ش��رايط در رقابت هاي پيش رو 
و المپيك نيز ش��اهد نمايش��ي اينچنين ضعيف 
نباش��يم؟« البته گفته مي شود فدراسيون جهاني 
دو وايلدكارت براي جودوی اي��ران در نظر گرفته 
اما زارعيان از چنين مس��ئله اي اظهار بي اطلاعي 
مي كند و بر اين باور است حتي در صورت صحت 
اين خبر، باز هم تضمينی براي موفقيت و عدم تكرار 
اتفاقات ناگوار گذشته نيس��ت: »برخي مسائل را 
نمي توان خيلي ب��از كرد اما چه تضميني اس��ت 
كه در صورت حضور در المپيك باز هم به مشكل 
نخوري��م؟ من چه��ار دهه اس��ت در 
فدراس��يون حضور دارم. چه به 
عنوان ورزشكار و چه به عنوان 
مربي در جودو فعاليت داشته ام. 
برخي مش��كلات براي امروز و 
ديروز نيست، اما همواره باتدبير 
رؤساي فدراسيون قبل حل و فصل 
شده است تا كار به جاهاي باريك 
كشيده نش��ود. همه مسئله جودو 

عدم نتيجه گي��ري مقابل حريفان نيس��ت. برخي 
مش��كلات قديمي همچنان وجود دارن��د و با اين 
تفكر و مديريت ضعيف كه محروميتي چهار ساله 
را براي جودو به ارمغان آورد، آيا تضميني هس��ت 
كه در مس��ابقات بعدي، يك بار ديگر باعث تكرار 
محروميت جودوی ايران نش��ود؟ مس��ئله اي كه 
جودو را مح��روم كرد، در خصوص تمام رش��ته ها 
وجود دارد اما استفاده از ديپلماسي ورزشي و تدبير 
درست، حل و فصل مي شود تا كار بيخ پيدا نكند اما 
در جودو اين اتفاق رخ نداد، چون رئيس فدراسيون 

اين كاره نبود.«
ملي پ��وش اس��بق ج��ودوی اي��ران با اش��اره به 
از س��وی آرش  موفقيت ه��اي كسب ش��ده 
ميراسماعيلي تأكيد مي كند كه او يكي از قهرمانان 
جودوی ايران بوده، اما در عين حال بر اين باور است 
كه قرار نيست هر قهرماني، مدير خوبي هم باشد: 
»هيچ كس منكر موفقيت هاي كسب شده رئيس 
فدراس��يون در دوران ورزشي نيس��ت. او سال ها 
براي جودوی ايران افتخارآفريني كرد و مدال هاي 
زيادي در جهان و آس��يا كسب كرد اما قرار نيست 

چون جودوكار خوبي بوده، مديرخوبي هم باشد. او 
امتحان خود را پس داده، نشان داده اين كار نيست 
و تنها لطفي كه امروز مي تواند به جودو بكند، اين 
است كه كنار بكشد و كار را به دست اهلش بسپارد. 
جودو افراد كاركشته كم ندارد اما خيلي ها به دليل 
نوع نگاه رئيس فدراس��يون خانه نش��ين شده اند. 
جودو مفاخ��ر زيادي دارد. رودك��ي،  آخوند زاده و 
ميران نفراتي هستند كه مي توانند به جودو كمك 
كنند. يكي به لحاظ فني، يكي به لحاظ مديريتي 
و يكي حتي به عنوان مشاور. بايد از تجربه و دانش 
جامعه جودو براي موفقيت جودو اس��تفاده كرد. 
بايد با بررسي همه جانبه مشكلات و اتفاقات اخير 
تغييرات��ي ايجاد كرد كه به نفع جودو باش��د. بايد 
خانواده جودو را بار ديگ��ر دور يك ميز جمع و آن 
برانگيختگي و انگي��زه لازم را در آنها ايجاد كرد تا 

دوباره شاهد شكوفايي اين رشته باشيم.«
زارعيان در پايان با اش��اره به اينكه ميراسماعيلي 
بدون ابلاغ وزارت ورزش و جوانان در فدراس��يون 
حضور دارد، تأكيد كرد نهادهاي نظارتي بايد به اين 
مسئله ورود كنند: »متأسفانه حمايت هاي بدون 
توجيه آقاي دكتر سجادي باعث شد كار به اينجا 
بكشد. عدم نظارت مس��ئولان بالادستي مي تواند 
ش��رايط را بغرنج كند و نمونه اين مهم را امروز در 
جودو مي بينيم. بايد بر عملكرد مسئولان نظارت 
شود تا شاهد اتفاقات ناگواري كه جودو تجربه كرد، 
نباشيم. متأس��فانه با نوع مديريت ميراسماعيلي 
جودو به چه��ار دهه قبل و زماني برگش��ته كه ما 
آرزوي كسب يك برنز در آسيا را داشتيم، در حالي 
كه ما اين مرحله را پشت سر گذاشته و به مدال هاي 
جهاني و حتي المپيك دس��ت يافته بوديم و خود 
اين آقا هم جزو يكي از همان قهرمانان مدال آور بود 
اما چه مي شود كه امروز در آسيا هم ناكام هستيم، 
چون هيچ فكري ب��راي ف��رداي محروميت خود 

نداشتيم كه  اي كاش داشتيم!«

سوءمديريتجودورا»ايپون«کرد
نگاهي به دلايل ناكامي جودوی ايران در بازي هاي آسيايي در گفت وگوي »جوان« با مجيد زارعيان، سرمربي سابق تيم ملي  

جودو و اميدي كه نااميد شد

هانگژو تاتامی شکست

متأسفانه ذهن رئيس فدراسيون 
مـدام درگيـر دشـمن فرضـي 
بـود و بـه هميـن دليـل وقتي 
بـراي برنامه ريـزي جهت حفظ 
آمادگي جـودوكاران نداشـت. 
ما چهار سـال فرصت داشـتيم 
براي بازگشـت پرقـدرت تلاش 
كنيم امـا از فرصت ها اسـتفاده 
نكرديـم و اين تأسـفبار اسـت

ورزشي

پرونده
بررسی عملكرد جودو

 در بازی های آسيايی

ايپون جودو در هانگژو تلخ بود اما غيرقابل پيش بيني نبود چراكه فدراسيون 

دنيا حيدري
     گفت وگو

با وجود ضعف در آماده سازي  و برگزاري اردوهاي تداركاتي، تنها به انگيزه 
ورزشكاران دل خوش كرده بود، حال آنكه نه انگيزه كه تلاش ورزشكاران 
هم به تنهايي كارساز نيست، وقتي شرايط براي كسب موفقيت فراهم نباشد، اين دقيقاً همان چيزي 
است كه مجيد زارعيان، سرمربي سابق تيم ملي جودوی ايران نيز به آن اشاره دارد. تيم ملي جودوی 
ايران با سـه نماينده در بخش مردان)ابوالفضل محمودي، مهدي فتحي پور و قاسـم باغچقي( و يك 
نماينده در بخش بانوان )مريم بربط( راهي چين شده بود اما نه فقط پايش به سكو نرسيد كه عملكردش 
نيز انتقادهاي بسياري را به دنبال داشت، البته مي توان عدم حضور در رويدادهاي بزرگ را مهم ترين 
دليل ناكامي در بازي هاي آسيايي خواند، اما همانطور كه زارعيان نيز به آن اشاره دارد، جودو از حضور 
در رقابت هاي رسـمي محروم بود نه از تمرين كردن و برگزاري اردوهاي تداركاتي يا حتي حضور در 
اردوهاي دوستانه با كشورهاي مختلف: »اگر غير از اين نتيجه مي گرفتيم، جاي تعجب داشت. تلخ بود 
اما خودمان را كه نمي توانيم گول بزنيم، خيلي طبيعي بود كه چنين نتيجه اي كسب كنيم. مگر تدارك 
خاصي براي اين تيم ديده شـده بود كه انتظار كسب نتيجه داشـتيم؟ وقتي رئيس فدراسيون بعد از 
رقم خوردن نتايج ضعيف جودو در بازي هاي آسيايي مي گويد بعد از پايان چهار سال تعليق، بايد بيشتر 
از سـاير كشـورها تلاش كنيم و بتوانيم اين فاصله زماني را جبران كنيم، يعني هيـچ برنامه اي براي 
رقابت هاي چين نداشته و تازه از امروز است كه مي خواهد برای جبران چهار سال از دست رفته جودو 
بينديشد. با اين نوع نگاه و تفكر، آيا منطقي اسـت كه انتظار موفقيت از جودوكاران داشته باشيم؟«

يم
سن

 |  ت
ری

چا
كو

ن 
رفا

ع

  گزارش


